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یادداشــت

کوتـــاه
 تسهیل خروج کالاهای اساسی 

از گمرکات 
مهر: مدیرکل امــور بـــندری سازمان بنادر و 
دریانوردی از منفی شدن میـــزان رسوب کالاهای 
اساسی در بنادر کشور در پی افزایش سرعت تخلیه 
کالا برای اولین بار در سال جاری خبر داد. روانبخش 
بهزادیان درباره روند خروج کالاهای اساسی از بندر امام 
خمینی )ره( از ۲۸ تیر ماه تا ۱۸ مرداد ماه اظهار کرد: 
۶۹۲ هزار و ۶۷۲ تن تخلیه بار از کشتی داشته ایم؛ در 
این مدت ۳۳ هزار و ۴۶۷ دستگاه کامیون از بندر امام 
خمینی )ره( خارج شده است؛ تناژ کالای کامیون های 
خروجی از بندر امام خمینی )ره( ۷۷۰ هزار و ۸۲۳ تن 
بوده است. او ادامه داد: همچنین ۱۸۰۷ دستگاه واگن، 
کالاهای اساسی را از بندر امام خمینی )ره( خارج 
کرده اند که وزن کالاهای خارج شده با قطار، ۹۵ هزار و 
۵۰۰ تن بوده است. او تصریح کرد: آمارها نشان می دهد 
نرخ خروجی کالاهای اساسی از بندر امام خمینی )ره( 
از نرخ تخلیه از کشتی ها بیشتر بوده است که به معنای 
کاهش رسوب کالای اساسی در بندر امام خمینی )ره( 
است. بهزادیان میانگین روزانه ورود کامیون به بندر 
امام خمینی )ره( را ۲ هزار و ۲۳۱ دستگاه عنوان کرد و 
گفت: در ۲۸ تیر ماه ۲ هزار و ۴۱ کامیون متقاضی حمل 
کالای اساسی از بندر امام خمینی )ره( بوده اند که در 
حال حاضر به ۲ هزار و ۳۰۰ دستگاه رسیده است. او 
افزود: در مجموع ۶ میلیون و ۲۳۹ هزار تن انواع کالای 

اساسی در بنادر موجود است.

 تجارت با افغانستان 
کاملا متوقف شد

ایلنا: رئــیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و 
افغانستان گفت: درگیری ها و مشکلات افغانستان؛ 
رودررویی طالبان با نیروهای دولتی و به خصوص 
بمباران این کشور توسط آمریکا باعث توقف کامل 
روند تجارت و بسته شدن مرزها شده است. حسین 
سلیمی در مورد وضعیت تجارت ایران و افغانستان با 
توجه به ناآرامی های اخیر در این کشور اظهار کرد: 
درگیری ها و مشکلات افغانستان رودررویی طالبان 
با نیروهای دولتی و به خصوص بمباران دیروز در 
این کشور توسط آمریکا باعث توقف کامل روند 
تجارت و بسته شدن مرزها شده است. او اضافه کرد: 
ریسک تجارت در این شرایط بسیار بالا است و چه 
فروشندگان ایرانی و چه خریداران داخل افغانستان 
حاضر به قبول این ریسک نیستند. چراکه مشخص 
نیست وقتی باری به داخل افغانستان می رود به 
دست خریدار برسد یا خیر؛ از طرف دیگر این بارها 
بیمه هم ندارند و این موضوع میزان ریسک را بسیار 
افزایش می دهد. رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران 
و افغانستان در پاسخ به سوالی در مورد میزان آسیب 
به کالاهای ایرانی در ناآرامی های اخیر افغانستان 
گفت: از آنجا که روند تجارت متوقف شده آسیب 
وارده کم بوده است اما آمار دقیقی از آن وجود 
ندارد یعنی نمی توان مشخص کرد که چه میزان 
از بارهای کالایی ایرانی به دست خریداران رسیده 
است. در شرایط فعلی نمی توان آمار دقیقی از 

افغانستان گرفت.

نیــم نگـــاه
 ارز رانتی فرصت رشد 

به اصناف نمی دهد
آرمانملی: رئیــس فراکسیون اصناف مجلس 
گفت: مهم ترین مانع برای حرکت و رشد اصناف 
ارز رانتی است، به همین دلیل دولت جدید باید 
حذف این ارز را در دستور کار و اولویت خود قرار 
دهد. شهباز حسن پور بیگلری درباره نقش اصناف 
در ایجاد ثبات اقتصادی و مقابله با تورم گفت: 
تورم و عدم ثبات اقتصادی به دلیل پول های بدون 
پشتوانه ای است که توسط دولت تزریق شده است 
و کسبه نقشی در آن ندارند. او افزود: یکی دیگر از 
چالش اقتصادی کشور، ارز رانتی یا همان ۴ هزار 
و ۲۰۰ تومانی است که در اختیار اصناف نیست و 
عده خاصی از منافع آن بهره می برند. یکی از راهکار 
به ثبات رسیدن، حذف این ارز است که بارها در 
مجـــلس مورد تاکید قرار گرفته است. رئیس 
فراکسیون اصناف مجلس با بیان بخش خصولتی 
به رقیب تولیــدکنندگان داخلی تبدیل شده است، 
اظهار کرد: این بخش تمام امکانات بخش دولتی 
استفاده می کنند، مالیات نمی پردازند و در نهایت 
طلبکار جامعه هم هستند. ازاین رو تا زمانی که 
دولت تکلیف خود را با بخش خصوصی و خصولتی 
مشخص نکند، بازار سامان نمی یابد. حسن پور به 
مشکلات ناشی از شیوع ویروس کرونا در اصناف 
اشاره کرد و گفت: بیشترین آمار بیکاری ناشی 
از اپیدمی ویروس کرونا مربوط به اصناف کشور 
مانند رستوران ها و آرایشگاه هاست که به صورت 
دستوری تعطیل شدند. او با بیان اینکه اصناف 
پس از پیروزی انقلاب بیشترین نقش آفرینی را 
داشته اند، اظهار کرد: زمانی که موضوع رایانه ها 
مطرح شد، نخستین گروهی که از دولت پشتیبانی 
کردند، اصناف بودند. راه اندازی هیات های عزاداری، 
اداره مساجد، تشکیل ستادهای انتخاباتی برای 
یکپارچه سازی مشارکت مردم و... توسط اصناف 
انجام شده است و آنها به عنوان معتمدترین قشر 
جامعه هستند. این نماینده مجلس تاکید کرد: اگر 
خطا و اشتباهی از سوی برخی از افراد رخ می دهد 
نباید آن را به پای کل صنف گذاشت، از سوی دیگر 
برای بررسی عملکرد اصناف، ابتدا باید سهم آنها از 
کیک اقتصادی دولت را بدانیم. سهم اقتصادی اصناف 
باتوجه به نقش آنها در اشتغال زایی و حضور در تمام 
عرصه های اجتماعی و فرهنگی، بسیار ناچیز است. به 
عقیده حسن پور، مهم ترین مانع برای حرکت و رشد 
اصناف ارز رانتی است، به همین دلیل دولت جدید 
باید حذف این ارز را در دستور کار و اولویت خود قرار 
دهد. او گفت: دولت ها در ۱۰۰ سال گذشته از نظر 
اقتصادی ناکارآمد بوده اند. برای ساماندهی وضعیت، 
تهیه و توزیع اقلام اساسی باید به اصناف بازگردد و 

اگر تخلفی بود توسط رئیس اتحادیه پیگیری شود.

محالی به نام مسکن کارگران

فرامرز توفیقی
رئیس کمیته دستمزد شورای اسلامی  کار  

در حال حــاضر یک کــارگر حدود ۴میلیون درآمد دارد که 
اگر ۴میلیون خود را خــرج نکند و پس انداز کند سالیانه ۸۴ 
میلیون تومان و ۰۱سال آن می شود ۰۸۴میلیون تومان می شد. 
با پس اندازبیش از ۰۵سال شاید بتواند یک آپارتمان کوچک در 
تهران خریداری کند که هیچ کارگری هم ۰۵سال کار نمی کند. 
بنابراین خرید مسکن برای کارگران یک امر محال تبدیل شده است. 
درراستای ماده ۹۴۱ قانون کارمعاونت اجتماعی وزارت کار در دولت 
قبل چکش کاری هایی را انجام داد ولی به نتیجه نرسید. یکی از 
بندهای مغفول مانده قانون کار ماده ۹۴۱ قانون کار است. مطابق 
این ماده  کارفرمایان مکلف هستند با تعاونی های مسکن و در صورت 
عدم وجود این تعاونی ها مستقیما با کارگران فاقد مسکن جهت 
تامین خانه های شخصی مناسب همکاری لازم را کنند و همچنین 
کارفرمایان کارگاه های بزرگ مکلف به احداث خانه های سازمانی 
در جوار کارگاه یا محل مناسب دیگر هستند. در  تبصره ۱ دولت 
موظف است با استفاده از تسهیلات بانکی و امکانات وزارت مسکن 
و شهرسازی، شهرداری ها و سایر دستگاه های ذیربط همکاری  لازم 
را کنند. در  تبصره ۲ نیز نحوه و میزان همکاری و مشارکت کارگران، 
کارفرمایان و دستگاه های دولتی و نوع کارگاه های بزرگ مشمول 
این ماده طبق آیین نامه ای خواهد بود که توسط وزارت های کار و 
امور اجتماعی و مسکن و شهرسازی تهیه و به تصویب هیات وزیران 
خواهد رسید. نمایندگان کارگران معتقدند اجرایی نشدن این بند 
از ماده قانونی از سال ۹۶ بخش زیادی از هزینه کارگران صرف اجاره 
بها می شود. چند سال پیش جلسات متعددی با معاونت اجتماعی 
وزارت کار داشتیم که متعاقب آن جلسه شورای عالی کار در همان 
زمان برگزار شد؛ تفاهم نامه وزارت کار برای ۰۰۲ هزار واحد مسکن 
کارگری نیز در همین راستاست؛ آیین نامه اجرایی ماده ۹۴۱ نیز 
نیاز به یک مقدار چکش کاری و اصلاح داشت که این اصلاحات در 
جلسه شورای عالی کار انجام شد از جمله اینکه کارگاه های بزرگ را 
بالای ۰۵۱نفر دیدیم و برای اجرا شدن ماده ۹۴۱ کمیته ای درنظر 
گرفتیم که صاحب حق تشخیص برای ورود به ماده ۹۴۱ باشد؛ این 
کمیته، همکاری ها و تعاملات را مشخص می کند؛ قرار شد در این 
کمیته، نماینده کارفرما و نماینده کارگر علاوه بر نمایندگان وزارت 
کار و وزارت مسکن، حضور داشته باشند. آن تفاهم نامه که حدود 
یک سال و نیم پیش منعقد شد که هیچ گاه عملی نشد. چندی 
قبل هم خبری در رسانه ها آمد مبنی بر اینکه »تفاهم نامه ساخت 
۰۰۲هزار مسکن برای کارگران، بازنشستگان و مستمری بگیران 
تحت پوشش سازمان تامین اجتماعی در اتاق تعاون ایران امضا شد.« 
آن تفاهم نامه هم جنبه تبلیغی داشت. بعد از برگزاری جلسات در 
سال ۸۹ هیچ وقت اصلاح آیین نامه تبصره۲ماده ۹۴۱قانون کار 
به مجلس نرفت و هیچ بازخوردی از مجلس در این باره دیده نشد. 
طرح های تامین مسکن کارگران متأسفانه تا امروز در حد شعار 
باقی مانده و هیچ اقدام موثری در این زمینه برداشته نشده است. 
در تفاهنامه های مختلف نیز هیچ جزئیاتی اعم از شهری که قرار 
است مسکن در آن ساخته شود و به  چه کسانی تعلق بگیرد مشخص 
نشد. به عبارتی شرایط واگذاری مسکن برای کارگران هیچ مشخص 
نشده است. در زمان علی ربیعی هم صحبت از » مسکن امید« بود 

که هیچ وقت عملیاتی نشد و در حد شعار باقی ماند.

بازار سرمایـــه
 رشد دیروز شاخص بورس

 مدیون چه اتفاقی بود؟
آرمانملی:شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران در پایان 
معاملات دیروز با افزایش ۰۲ هزار و ۵۹۵ واحد همراه شد. بورس 
اوراق بهادار تهران این روزها تحت تأثیر رشد قیمت دلار و نیز 
رشد سوددهی شرکت های بورسی رو به رشد است، به گونه ای 
که شاخص کل دیروز در پایان معاملات با افزایش ۰۲ هزار و ۵۹۵ 
واحد به رقم یک میلیون و ۳۵۴ هزار و ۶۹۷ واحد رسید. همچنین 
شاخص کل با معیار هموزن با افزایش ۵ هزار و ۱۲۴ واحد به رقم 
۸۱۴ هزار و۰۷۱ واحد رسید. ارزش بازار در بورس تهران به بیش 
از ۵ میلیون و ۴۴۸ هزار میلیارد تومان رسید. معامله گران بیش 
از ۴.۹ میلیارد سهام حق قدم و اوراق مالی در قالب ۲۳۹ هزار فقره 
معامله و به ارزش ۷ هزار و ۸۰۷ میلیارد تومان داد و ستد کردند. اگر 
ارزش معاملات فرابورس را نیز به این مبلغ بیفزاییم ارزش معاملات 
بورس و فرابورس دیروز به بیش از ۵۱ هزار و ۹۱۹ میلیارد تومان 
رسید. دیروز همه شاخص های بورس سبز بودند و بیش از یک درصد 
نسبت به روز قبل رشد داشتند، به گونه ای که شاخص کل و شاخص 
قیمت با معیار وزنی ـ ارزشی ۴.۱ درصد رشد کردند و این دو شاخص 
با معیار هموزن ۳.۱ درصد افزایش یافتند. شاخص آزاد شناور ۳.۱ 
درصد رشد کرد، شاخص بازار اول بورس ۶.۱ درصد افزایش یافت و 
شاخص بازار دوم بورس ۲.۱ درصد رشد کرد. نمادهای شاخص ساز 
امروز شامل فولاد مبارکه، پتروشیمی پارس، هلدینگ نفت و 
گاز و پتروشیمی تأمین، گل گهر، پتروشیمی خلیج فارس، مپنا و 
چادرملو بودند.نمادهای پرتراکنش شامل سپیدماکیان، فولاد 
مبارکه،  شستا، دارویی برکت، ملی مس ایران، مدیریت ارزش 
سرمایه صندوق بازنشستگی کشوری و لیزینگ کارآفرین بودند. 
در فرابورس ایران هم شاخص کل دیروز با ۰۴۳ واحد رشد به رقم 
۰۲ هزار و ۹۸۷ واحد رسید. ارزش بازار در بورس تهران به بیش از 
یک میلیون و ۶۳۱ هزار میلیارد تومان رسید. معامله گران دیروز در 
فرابورس بیش از ۷.۳ میلیارد سهام حق تقدم و اوراق مالی در قالب 
۱۷۴ هزار فقره معامله و به ارزش  ۸ هزار و ۳۱۷ میلیارد تومان داد 
و ستد کردند. نمادهای آریا ساسول، گهرزمین، فولاد هرمزگان، 
پتروشیمی زاگرس، پتروشیمی مارون، فرابورس و فولاد ارفع 
بیشترین اثر تقویتی در شاخص فرابورس را داشتند. نمادهایی 
که دیروز بیشتر معامله شد شامل صنعتی دوده  فام، بانک دی، 
محصولات کاغذی لطیف، توسعه و عمران استان کرمان، گسترش 
صنایع روی ایرانیان، تولید و توسعه سرب و روی ایرانیان، چوب خزر 
کاسپین بوده اند. گرچه بازار سرمایه بستر مناسبی برای تأمین مالی 
شرکت ها بورسی و فرابورسی به شمار می رود اما هنوز تنها ۰۱ درصد 
از تأمین مالی شرکت ها از طریق بورس انجام می شود و ۰۹ درصد 
بقیه از طریق بانک ها صورت می گیرد و یکی از دلایل رشد بورس در 
روزهای اخیر افزایش نرخ دلار در بازار و همچنین سودآوری اکثر 
شرکت های بورسی و فرابورسی که اکنون فصل برگزاری مجامع 
این شرکت ها است و اکثر این شرکت ها سود شناسایی کرده اند. 
به هر حال سرمایه گذاری در بورس همراه با ریسک و نوسان است 
و باید سرمایه گذاران حتما از محل پس انداز و در یک چشم انداز 
حداقل یکساله و با مطالعه و مشاوره اقدام به سرمایه گذاری کنند.

آرمانملی:حملونقلریلیدر
کنارجادهایوهـــواییازاهمیت
بسیاربالاییبرخورداراســت؛در
سالهــایگذشتههمتــلاشهای
زیادیبــرایتوسعهخطـوطریلی
درکشــورصورتگرفتــهاست،
تلاشهاییهرچندتوانستهبهتوسعه
شبکهریلیداخلیوازآنمهــمتر
خطوطریلیخارجیمنجرشــود،با
اینحالکارشناساندراینحــوزه
معتقدندکهرشدوتوسعهشـبکه
ریلیبیشازاینهانیازبهتوجــه
داردوبایدباتامیننیازهاازجمله
منابعمالیموردنیاززمینهتوسعه
خطوطریلیبیشازپیشفراهمشود
تااینبخشبتواندبهدرستیوبه
سرعتدرمسیرتوسعهقراربگیرد.

»آرمانملی«دربارهضرورتهایتوسعهخطوطریلیکشورگزارشمیکند:

فرصت های سبز خطوط ريلی
سوتتوسعهخطوطریلیرابکشید شبکهریلیبایدبهسهم50درصدیجابهجاییبرسد توسعهشبکهریلیرویخطنقدینگی

ضمن اینکه باید پذیرفت که حمل و نقل ریلی 
یکی از ایمن ترین راه های حمل و نقل است که 
ظرفیت  های بسیار زیادی دارد و می تواند برای 
حمل بار و مسافر و همچنین توسعه ترانزیت از آن 
بهره  برد. هر چند که بر این اساس در حال حاضر 
در کل کشور بیش از ۱۴ هزار کیلومتر خطوط 
ریلی احداث و مورد بهره برداری قرار گرفته 
است،  اما برای توسعه بیشتر و افزایش سرعت 
ترانزیت نیاز به سرمایه گذاری های بزرگتری در 
این زمینه وجود دارد و هدایت نقدینگی به این 
سمت می تواند راه گشا باشد! در بین چهار مدل 
حمل و نقلی ریلی، هوایی، جاده ای و دریایی، 
شاید بتوان گفت حمل و نقل ریلی مهم ترین و 
استراتژیک ترین مدل حمل و نقلی مورد توجه 
کشورها است، به هر حال از مزایای معروف حمل 
و نقل ریلی، ایمنی بیشتر، مصرف سوخت کمتر، 
امکان جابه جایی انبوه و تولید آلایندگی کمتر 
است. یکی از شاخص های اولیه توسعه یافتگی 
کشور ها، توسعه حمل کالا توسط  خط  آهن است ، 
حمل و نقل ریلی در کشور ما نیز مورد توجه جدی 
مسئولان قرار دارد و در این راستا در قانون برنامه 
نیز بر آن تاکید شده است؛ ضرورت ارتقای سهم 
ریل در جابه جایی کالا با سهم حدود ۳۰ درصدی 
بار و ۲۰ درصدی مسافر و دارا بودن حدود ۲۴ 
هزار کیلومتر خط  آهن از اهداف سند چشم انداز 
ا ست که البته تحقق آن در این شرایط بسیار 
مشکل شده، اما امکان پذیر است. کماکان سهم 
ریل در جابه جایی بار و مسافر حدود ۱۰ درصد 
است و تقریبا ۹۰ درصد این سهم در اختیار بخش 
حمل و نقل جاده ای با مصرف سوخت بیشتر، 
تولید آلایندگی بیشتر و شاید بتوان گفت ایمنی 
کمتر ا ست همچنین سهم ریل در ترانزیت کشور 
که یکی از گزاره  های اقتصاد مقاومتی است، 

چندان زیاد نیست.
جذبنقدینگیمهمترینبخشتوسعهریلی

در این راستا تحقق اهداف تعیین شده فعلی و 
برنامــه ها، در گام اول جذب نقدینگی مناسب 
برای توسعه زیرساخت ها و سپس توسعه ناوگان 
را می طلبد. توسعه زیرساخت ها این روزها با 
درآمدهای محدود نفتی و بودجه های عمرانی 
محدود امکان پذیر نیست، اما باید از ظرفیت 

نقدینگی موجود ۳۷۰۰ هزار میلیارد تومانی 
فعلی برای توسعه زیرساخت  های کشور در همه 
حوزه  ها و همچنین حوزه ریلی استفاده کرد تا این 
نقدینگی در کنار اینکه به توسعه کشور بینجامد 
مانعی برای بروز تورم و ایجاد بازارهای هیجانی 
طلا، دلار و مسکن  شود. البته یکی از روش  های 
مناسب جذب نقدینگی که سود دو طرفه برای 
کشور و مردم دارد صندوق پروژه است که گامی 
مهم برای مردمی کردن اقتصاد و دخالت مردم 
در اقتصاد کشور و توسعه زیرساخت  ها تلقی 
می شود. به هر حال در نبود نقدینگی لازم و نبود 
اهتمام در دولت  های یازدهم و دوازدهم، توسعه 
ریلی کشور چندان  محقق نشد و هدف ساخت 
سالانه ۱۰۰۰ کیلومتر راه آهن به نتیجه نرسید 
که البته نبود همکاری بانک ها در ارائه تسهیلات 
توسعه زیرساخت  ها هم یکی از عوامل عدم توسعه 
زیرساخت  های عمرانی کشور بود. این سال ها 
تسهیلات بانکی به کمک توسعه ناوگان ریلی 
نیامد و در شرایطی که سازندگان خارجی معمولا 
راو تولیدات خود فاینانس با نرخ سود کمتر از 
۵ درصد دارند، بانک های داخلی هیچ حمایت 
تسهیلاتی از شرکت های ریلی به عنوان متقاضی 

ناوگان و شرکت  های سازنده واگن نداشتند.
موقعیتژئوپلیتیکیوفرصتهایدرآمدی

علی مختارزاده، کارشناس اقتصاد حمل و 
نقل در این باره گفت: » از مهمترین پارامترهای 
توسعه که در قیمت تمام شده کالا هم موثر است، 
بحث حمل و نقل است، حمل و نقل از بخش های 
مهمی است که دولت باید به عنوان یک بخش 
زیر ساختی در آن سرمایه گذاری کند.« او با بیان 
اینکه روش و سرعت حمل و نقل تاثیر بسیار 
زیادی بر کل بدنه اقتصادی کشور می گذارد، ادامه 
داد: »کشور ما با توجه به موقعیت ژئوپلیتیکی که 
دارد بستر بسیار خوبی برای درآمدزایی بسیار 
بالا از بخش ترانزیت کالا است، ما از طریق خلیج 
فارس و دریای عمان به آب های آزاد راه داریم و 
به راحتی می توانیم با حمل و نقل دریایی  تاثیری 
خوب و عمیق در اقتصاد خود  داشته باشیم.« او 
اظهار کرد: »در کشورهای توسعه یافته مانند 
آمریکا، چین، روسیه و حتی هند برای تکمیل 
چرخه حمل و نقل، سرمایه گذاری وسیعی در 

بخش راه آهن انجام شده است که بخش بزرگی از 
ناوگان ترانزیتی این کشورها را تشکیل می دهد ، 
متاسفانه در کشور ما این بخش از حمل و نقل 
گستردگی زیادی نداشته و مورد بی توجهی قرار 
گرفته است.« مختارزاده اضافه کرد: »اولین آورده 
سرمایه گذاری در این بخش زیربنایی می تواند 
کاهش چشمگیر حوادث رانندگی باشد ، تردد 
کامیون ها در جایی که باید سیستم حمل و نقل 
جاده ای، بارِ سیستم ریلی را هم متحمل شود، 
خطرات جانی و مالی جاده ای را به شدت افزایش 

می دهد.«
فرصتهایاشتغالزاییازدسترفته 

این کارشناس اقتصاد حمل و نقل گفت:  »به  
موازات گسترش خطــوط ریلی ، بسیاری از مراکز 
مولد و اشتغال زای زودبازده کوچک و متوسط 
و نیز صنایع بزرگ و مادر و در مرحله بعد سایر 
صنایع جانبی و زیر دستی آن ها امکان اقتصادی 
شکل گیری و استقرار در حاشیه این خطوط را 
یافته تا با تکیه بر مزایای متنوع حاصل از آن، 
مسیر توسعه و بالندگی را بپیمایند. همچنین 
مشاغل مرتبط با بخش تعمیر و نگهداری خطوط 
ابنیه ، تجهیزات و ماشین آلات شبکه ریلی نیز 
مورد مهم دیگری است که می توان به آن اشاره 
کرد.« او افزود: »بر اساس گزارشات کارشناسی 
به  ازای جابه جایی هر ۱۰۰ میلیون واحد حمل 
در راه آهن حدود ۷۵ نفر مشغول به کار می شوند. 
از اتفاقات خوب و میمون سال های اخیر در حوزه 
صنعت ریلی بومی سازی ساخت ریل بود که 
با توجه به این مهم، هزینه ساخت شبکه ریلی 
برای دولت کاهش چشمگیری خواهد داشت.« 
مختارزاده اضافه کرد: »ما برای توسعه خطوط 
ریلی خود باید به فکر سرمایه گذاری ویژه باشیم، 
اما در حال حاضر مهمترین منبع تامین سرمایه 
برای ما، فروش نفت است که با توجه به افت 
فروش به واسطه تحریم ها امکان استفاده از این 
منبع برای سرمایه گذاری کلان در این صنعت 
وجود ندارد.« توسعه شبکه ریلی به عنوان توسعه 
یکی از زیرساخت های مهم کشور باید مورد توجه 
قرار بگیرد چراکه این اتفاق می تواند باعث رخداد 
تحولات بزرگتری شود و فرصت های بیشتری 

برای اقتصاد کشور به ارمغان بیاورد.

آرمانملی: از مجموع تجارت 
پنجاه میلیون و ۸۴۱تنی  به ارزش 
۲۸میلیارد و ۹۱۴میلیون دلاری 
کشوردر چهار ماه نخست  امسال 
۱۲میلیون و ۴۶۲هزار تن کالا به 
ارزش هشت میلیارد و ۱۲ میلیون 
دلار مربوط به تیر ماه بوده است 
که نسبت به تیرماه سال گذشته 
از لحاظ وزنی ۱۰ درصد و از لحاظ 
ارزش ۳۹درصد رشد داشته است. 
آمار تجارت کشور یعنی سرجمع 
صادرات و واردات در تیرماه از لحاظ 
وزنی ۱۲میلیون و ۴۶۲ هزار تن به 
ارزش ۸میلیارد و ۱۲ میلیون دلار 
بوده است که سهم صادرات در 
این ماه، هشت میلیون و ۳۶۴هزار 
تن به ارزش سه میلیارد و ۶۴۹ 
میلیون دلار بوده است که نسبت 
به صادرات کشور در تیرماه سال 
۹۹ از لحاظ وزنی بدون تغییر و از 
لحاظ ارزش ۵۳ درصد رشد داشته 
است. در همین رابطه سخنگوی 
گمرک در واکنش به ارائه آمارهای 
تجارت خارجی توسط بانک مرکزی 
گفت: بر اساس بند »خ« ماده سه 
قانون امور گمرکی، مسئول ارائه 
آمار رسمی تجارت خارجی گمرک 
است، بنابراین همانطور که پیشتر 
نسبت به آمارهای این حوزه بیان 
شد، بهتر است بانک مرکزی در 
حوزه وظایف خود تمرکز کند و در 
صورت نیاز به اعلام  آمار  تجارت 
خارجی به آمار گمرک استناد کند 
تا مشکلی پیش نیاید. گفتنی است، 

چین با دو میلیون و ۷۸۰ هزار تن 
به ارزش یک میلیارد و ۲۵۲میلیون 
دلار ، عراق با یک میلیون و ۳۳۱ 
هزار تن به ارزش ۴۷۳میلیون دلار، 
امارات با ۸۴۳هزار تن به ارزش 
۳۵۲میلیون دلار، ترکیه با ۳۵۰ 
هزار تن به ارزش ۳۲۸میلیون دلار 
و افغانستان با ۴۱۵هزار تن  به 
ارزش ۲۵۸میلیون دلار پنج مقصد 
اصلی صادرات کالاهای ایرانی در 
تیرماه بودند. چین در این ماه نسبت 
به تیر۹۹ ،۱۹درصد ازلحاظ وزنی 
و ۹۴درصد از لحاظ ارزش کالای 
بیشتریاز ایران خریداری کرده 
است، عراق کاهش هشت درصدی 
در وزن و دو درصدی در ارزش را 
در خرید کالای ایرانی  نسبت به 
تیرماه ۹۹را تجربه کرده، امارات  در 
وزن کاهش ۳۱ درصدی و درارزش 
 ، شته ا یش ۳۹ درصدی د ا فز ا
ترکیه افزایش هشت درصدی در 
وزن و ۱۱۰ درصدی در ارزش 
کالای خریــداری شده از ایران 
را نسبت به تیرماه ۹۹ تجربه کرده 
و نهایتا افغانستان با وجود کاهش 

۳۷درصدی در وزن کالاهای ایرانی 
۱۸ درصد ارزش کالاها نسبت 
به تیرماه سال ۹۹ بیشتر بوده 
است .آمار اعلام شده در بالا صرفا 
مربوط به تیرماه ۱۴۰۰ در مقایسه 
با تیر سال ۹۹ بوده درصورتی که 
بخواهیم روند تغییرات در صادرات 
۴ماهه  را بررسی کنیم چین ۱۵ 
درصد در وزن و ۷۸ درصد در 
ارزش، عراق ۷۰ درصد در وزن و ۴۳ 
درصد در ارزش، امارات منفی هفت 
درصد در وزن و مثبت ۳۳درصد در 
ارزش، ترکیه ۱۶درصد در وزن و 
۱۲۲ درصد در ارزش و افغانستان 
منفی ۱۵ درصد در وزن و مثبت دو 
درصد در ارزش را نسبت به ۴ماهه 
نخست سال قبل تجربه کرده است. 
سخنگوی گمرک درباره میزان 
واردات دریک ماهه تیر گفت: در۳۱ 
روز تیرماه امسال چهارمیلیون و ۹۸ 
هزارتن کالا به ارزش چهارمیلیارد و 
۳۶۳میلیون دلار وارد کشور شد که 
نسبت به واردات در تیرماه سال ۹۹ 
از لحاظ وزن ۴۱درصد و از لحاظ 
ارزش ۲۹درصد افزایش داشته 

است. امارات با یک میلیون و ۵۵۱ 
هزار تن به ارزش یک میلیارد و ۵۱۰ 
میلیون دلار ۳۷۱درصد رشد در 
وزن و ۹۰ درصد رشد درارزش را 
نسبت به تیرماه سال گذشته داشته 
است ، چین با ۳۳۳هزارتن کالا به 
ارزش یک میلیارد و ۹۶میلیون 
دلار  نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته رشد ۱۴ درصدی در وزن 
و ۲۳درصدی در ارزش داشته 
است، ترکیه با ۴۲۸هزار تن کالا 
به ارزش ۴۸۷میلیون دلار افزایش  
۲۶درصدی در وزن و ۳۰ درصدی 
در ارزش را تجربه کرده است، آلمان 
با ۱۱۲هزار تن کالا به ارزش ۱۴۹ 
میلیون دلار رشد ۲۸ درصدی در 
وزن و کاهش چهار درصدی در 
ارزش داشته  وسوییس با ۲۰۰ هزار 
تن به ارزش ۱۵۵ میلیون دلار ۱۰۰ 
برابر وزن بیشتر و ۲۷۸درصد ارزش 
بیشتر نسبت به تیرماه سال ۹۹، 
کالا به ایران صادر کردند. در تیرماه 
امسال یک میلیون و ۱۱هزارتن 
ن  یرا ز مسیر ا کالا ی خارجی ا
عبورکرده است که نسبت به کالای 
عبوری ازکشورمان درتیرماه ۹۹ 
که ۶۸۲هزار تن بوده است رشد ۴۸ 
درصدی داشته است و این میزان 
عبور کالا از کشورمان در مدت 
یک ماه، طی سه سال گذشته یک 
رکورد به شمار می آید که امیدواریم 
با توجه به موقعیت کشورمان و 
مزیت ترانزیتی، این رکورد افزایش 

پیدا کند.

سرشاخشدنگمرکوبانکمرکزیسرآماردهی؛

رشد 53 درصدی ارز صادرات

 اعطای وام 100 میلیونی 
به مسکن روستایی

حمیدرضا سهرابی، مدیرکل مسکن 
روستایی بنیاد مسکن از برطرف شدن 
مشکلات ارائه تسهیلات ۱۰۰ میلیون تومانی 
مسکن روستایی خبر داد و گفت: تسهیلات 
۱۲۵ هزار واحد مسکونی به بانک های عامل 
ابلاغ شده است. او با اشاره به اینکه تسهیلات 
مسکن روستایی از ۵۰ میلیون تومان به 
۱۰۰ میلیون تومان افزایش یافته است این 
اقدام را گامی برای تشویق روستاییان به 
اجرای طرح بهسازی و نوسازی واحدهای 
مسکونی روستایی برشمرد. از ۲۰۰ هزار 
واحد مسکن روستایی که سالانه در تعهد 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قرار دارد، برای 
۱۲۵ هزار واحد مسکن روستایی تسهیلات 
ارزان قیمت روستایی ابلاغ شده است که 
بانک های عامل در حال پرداخت تسهیلات 
هستند. او از رفع مشکل بانک کشاورزی 
به عنوان یکی از بانک های عامل که تسهیلات 
ارزان قیمت روستایی را ارائه می دهد تا پایان 
هفته جاری خبر داد. ۴۰ هزار متقاضی 
تاکنون به بانک های عامل معرفی شده و 
قرارداد پرداخت تسهیلات به امضا رسیده 
است. سهرابی افزایش تسهیلات را گام مؤثری 
برای اشتغال روستاییان و همچنین ترغیب 

آنها در اجرای طرح دانست.

جامعه ظرفیت تغییر نرخ 
بنزین را ندارد

عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: به 
اعتقاد نمایندگان مجلس موضوعات مهمی 
مثل بنزین باید به صورت لایحه از طرف 
دولت ارائه شود، یعنی بدنه کارشناسی دولت 
روی آن نظر بدهد، سپس بدنه کارشناسی و 
کمیسیون تخصصی مجلس بررسی کنند. 
عبدالعلی رحیمی مظفری درباره برنامه 
و پیشنهاد بنزینی به دولت اظهار داشت: 
اکنون جامعه ظرفیت اجرای برنامه جدید 
برای بنزین را ندارد، ضمن اینکه کمیسیون 
انرژی مجلس نیز فعلا برنامه ای در این زمینه 
ندارد. ما معتقدیم در این اوضاع اقتصادی 
کشور هیچ چیزی قابل دستکاری نیست. 
عضو کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: 
به اعتقاد نمایندگان مجلس موضوعات مهمی 
مثل بنزین باید به صورت لایحه از طرف دولت 
ارائه شود، یعنی بدنه کارشناسی دولت روی آن 
نظر بدهد، سپس بدنه کارشناسی و کمیسیون 
تخصصی مجلس هم اعمال نظر کرده و بررسی 
کنند تا موضوع پخته شده و کامل باشد.  گاهی 
طرح هایی در خصوص سوخت عنوان می شود 
ولی تاکنون نه در کمیسیون و نه صحن مطرح 
و مصوب نشده و به صورت جدی و دقیق به آنها 

نپرداخته ایم.

نقش مشورتی تشکل های 
صنفی در دولت سیزدهم 

سعید ممبینی، رئیس اتاق اصناف ایران 
گفت: با توجه به آغاز به کار دولت سیزدهم، 
مدیران صنفی باید برنامه های اقتصادی 
وزرای پیشنهادی را بررسی کنند و اگر نظری 
دارند آن را به وزرای پیشنهادی اعلام کنند 
تا نقش مشورتی اصناف در ارتباط با دولت 
سیزدهم را از همین ابتدا ایفا کنند. او درباره 
جزئیات و مسائل مطرح شده در نشست ویدئو 
کنفرانسی هم اندیشی روسای اتاق های اصناف 
مراکز استان، اضافه کرد: بنابر اعلام وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، سطح 
رعایت پروتکل های بهداشتی در جامعه به 
شدت کاهش یافته است و هر بار اوج گیری 
این بیماری موجب خسارات جبران ناپذیر 
به اصناف شده است. بنابراین تاکید بر رعایت 
پروتکل های بهداشتی از مهمترین موضوعاتی 
است که به جد پیگیر آن هستیم و از مدیران 
صنفی نیز خواستیم تا در راستای افزایش مجدد 
رعایت ها در شهرستان خود، فرهنگ سازی 
لازم را داشته باشند. او در مورد اهمیت این 
همکاری افزود: ما سه میلیون واحد صنفی 
داریم که هر کدام از اینها به طور روزانه محل 
حضور شاغلان صنفی و مشتریانشان خواهد 
بود. این آمار بزرگی است که نمی توان نسبت 
به آن بی توجه بود. بنابراین رعایت پروتکل ها 
چه از جانب فعالان صنفی و چه از جانب 

مشتریانشان امر بسیار مهمی است.




